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گل محمدی:

 امیدوارم بگویند می توانیم از تاجیک ها استفاده کنیم یا خیر

بر کســی پوشــیده نیســت که فعالیت های 
بنگاه های تولیدی و اقتصــادی تاثیرات مختلفی 
از قبیــل تولیــد، اشــتغال، رونــق اقتصــادی، 
درآمد مالیاتــی و عوارضی از جمله آســیب های 
زیســت محیطی، تخریب منابع طبیعی، ترافیک، 
معضــات اجتماعــی و حتی بــروز بیماری های 
مختلــف را هم به دنبال دارد. پر واضح اســت که 
تاثیرات مثبت این ســازمان ها و شرکت ها متوجه 
کان کشور و عوارض و آســیب های ناشی از آن 
متوجه مردم و جمعیت ساکن پیرامون آنهاست.  

هنگامی که از مســئولیت اجتماعی ســخن به 
میان می آید اشــاره به ارجحیــت منافع عمومی 
 و جامعــه به منافع شــخصی و ســازمانی دارد، 
کــه چنانچــه ســازمان ها، شــرکت ها و صنایع 
بخواهند بر پایه اصول و قواعد مســئولیت پذیری 

اجتماعی پیــش بروند باید در کنــار هدف خود 
یعنی  رســاندن ســود حداکثری به سهامداران 
بــه منافــع جامعه نیز توجه داشــته باشــند. به 
عبارت بهتر مســئولیت پذیری اجتماعی مسیری 
بــرای ســرمایه گذاران و تولیدکننــدگان ثروت 
و ارزش افــزوده با هــدف بهبود رفــاه جامعه و 
وضعیت محیط زیســت و زندگی و موارد مشــابه 
دیگــر دارد به طور کلی مســئولیت اجتماعی به 
گونه ای است که ســازمان ها یا شرکت ها را ملزم 
می کند از سیاســت هایی با هــدف ایجاد تعادل 
 میان ســودآوری شــرکت و نفع جامعه پیرامون

 استفاده کنند. 
توقع و مطالبه از ســازمان ها برای )مســئولانه 
عمل کردن( در قبال جامعه موضوعی اســت که 
با گســترش روزافزون اثرگذاری آنهــا بر اقتصاد 
جامعه و محیط زیســت شــدت گرفتــه و منجر 
بــه ظهور مفهومی  بــه نام مســئولیت اجتماعی 
 CSR )Corporate Social( ســازمان ها یــا
Responsibility شــده اســت. در یک تعریف 

ســاده یعنی اینکه سازمان ها و شرکت ها و صنایع 
در قبال جامعــه ای کــه در آن فعالیت می کنند 
مسئول هستند. چراکه از منابع انسانی، اقتصادی، 
طبیعی و امکانات زیرساختی آن استفاده می کنند 
و نبایــد فقط به افزایش ســود ســهامداران خود 
بیندیشند. هر شرکتی که برای تولید کسب و کار 
و ثروت ایجاد شده باید صددرصد  مسئولیت های 
مرتبــط که جنبه اجتماعی دارند را بر عهده گیرد 
که در کســب و کارهای معمولی این مسئولیت بر 
عهده صاحبان آن و در شــرکت ها برعهده هیات 

مدیره و مدیرعامل آن شرکت است.  
 با آگاهی بخشــی در مورد حقوق اجتماعی و 
فراهم نمودن زمینــه مطالبه گری، این موضوع و 
امر مهم که گامی  بســیار موثری در ایجاد ارتباط 
مثبــت و تعادل بین کســب و کارهــا و جامعه 
پیرامون محســوب می شــود به عنــوان اولویت 
 مســئولیت تبدیل و انشــاالله محقق خواهد شد. 

به امید آن  روز.
*نماینده سابق مردم شازند

خبر تلخ بامداد روز یکشــنبه برای ورزش ایران 
خبر درگذشــت محمدرضا یزدانی خرم بود. مردی 
که معمار والیبال ایران اســت و البته ســنگ بنای 
ترمیم کشتی را هم بعد از یک دهه ناکامی گذاشته.
علت فوت آقای یزدانی خرم را نمی دانم اما هرچه 

هست او حق بزرگی به گردن ورزش ایران دارد. 
یزدانی خرم یک مدیر دولتی است با دسته بندی 
مدیران طیف بازار. یکی از مدیران رده بالای بنیاد 
مستضعفان، از تیم اولیه نزدیک به رفیق دوست که 
البته رفقای زیادی در بازار داشت و می توانست اگر 
اراده کند با خود پول بیاورد. چیزی شبیه به محمد 
دادکان مثا. او سال ها در جاهای مختلفی مدیریت 
کرده که با ســرگرمی  مردم در ارتباط بودند مثل 
مجموعه تله کابین توچال یا ســال ها در دخانیات 
فعالیت هایی داشــته و از آنجا کمک های بزرگی را 

تا وقتی بود برای ورزش جذب می کرد.
یزدانی خرم یکی از آن مدیرانی بود که در ایران 
بعد جنگ و در روزگار توسعه با کلید واژه سازندگی 
ماموریت یافــت برای حضــور در ورزش. یکی در 
کنار غفوری فرد،  هاشــمی طبا، عابدینی، میرسلیم، 
محلوجی، نیک کار اصفهانی و البته فرزندان مرحوم 
 هاشــمی که هر یک گوشه ای از ورزش قرار گرفتند 
و پیش از گســیل شدن ســرداران به ورزش پایه 
شــکل گیری تیم های صنعتی را در وزارت صنایع 

سنگین و معادن گذاشتند.
ماموریت مشخص یزدانی خرم رشته والیبال بود. 
او به واســطه روابط ایران با کشورهای چپ محور 
مقاومت ضد اســتکباری به ســراغ توسعه والیبال 
با الگوی کوبا رفت و خــودش روزی در کافه خبر 

خاطره ای روایت کــرد از ماموریتی که برای تغییر 
والیبال بر عهده گرفت.

ماجرای سفر اواســط دهه ۶۰ کاسترو به ایران 
و تماشــای تمرین تیم ملی؛ »او آمــد و بازیکنان 
ما را دید با نیشــخند و تمســخر گفت با این افراد 
کوتاه قد می خواهیــد والیبال بازی کنید؟ حرفش 
برای ما سنگین بود.« این آغاز ماجراجویی حاجی 

یزدانی خرم در والیبال بود. 
چند مربی کوبایــی و البته یک مربی پایه ای از 
اروپای شــرقی، این برنامه ای بــود که یزدانی خرم 
برای توســعه والیبال در نظر گرفت. تصمیم اولیه 
این بود: »هر کس نوجوان بالای ۱۹۰ سانتی متری 
به فدراســیون والیبال معرفی کند، ســکه جایزه 

می گیرد.«
۶ یا ۷ ســال پس از اولین گام ها ایران با نســل 
منظمی، افشاردوست و...  اولین عنوان جهانی اش را 
در پایه ها گرفت. ایوان بوگانیکوف که شهر به شهر 
و روســتا به روســتا برای یافتن بلندقد ها رفته بود 
در این ســال ها در یاد دادن پایه ای والیبال گامی 

 بلند برداشت. 
روزهــا گذشــتند و عنوان هــا در رده های پایه 
بدست می آمدند. اگرچه همیشه این انتقاد وارد بود 
که این تیم ها صغر سن دارند و نوجوانان توی زمین 

ما خیلی های شان صاحب همسر و فرزند هستند!
ولی مسیر ریل گذاری شده بود و اواسط دهه ۷۰ 
دیگر به بار نشسته بود و نسل بهبودی، محمودی و 
بچه های جوان آن سال ها با قد هایی رشید و سنی 
واقعــی افتخارات بزرگی را بــرای والیبال مان رقم 
زدند. نسلی مثل نسل باشکوه بسکتبال درست در 

همان سال های حوالی سال ۱۳۷۶.
یــک دهه بعــد وقتــی دیگــر یزدانی خرم در 
والیبال به ســقفش رسیده بود به پیشنهاد محمود 
احمدی نژاد مامور به تحول در کشــتی شد. کشتی 
که پس از مدال طای دبیر در المپیک ۲۰۰۰ انگار 

طلسم شده بود.
او راهی امجدیه شد برای تحول در کشتی. کار 
با سرمایه گذاری روی کشتی فرنگی، تشکیل لیگ و 
ساختارسازی آغاز شد. محمد بنا اولویت پیدا کرد و 
کار استعدادیابی کلید خورد. چندی بعد اختافش 
با علی آبادی این مســیر را نیمه تمام گذاشــت اما 
مســیری که او پایه گذارش شــد، نتیجه اش شد 

شاهکار المپیک لندن شاگردان بنا.
یزدانی خرم البته در کنــار همه این کارها یک 
آورده بزرگ برای ورزش داشت. او بود که تا سال ها 
اعتباری بزرگ بــرای ورزش ایران می گرفت. یک 
تومان به ازای هر سیگار تولیدی که همین حالا هم 
اگر قانونش احیاء و رقمش معادل سازی شود از این 
تجارت پر ســود مافیای دود، رقمی چشمگیر عاید 
ورزش ایران برای تکمیل زیرســاخت ها و توســعه 

ورزش های مادر خواهد شد.
یزدانی خرم تقریبا بعد از کشــتی خیلی نقشی 
جدی در ورزش کشــور نداشــت و بیشتر در مقام 
یک کارشــناس یا منتقد در محافل حاضر می شد. 
بی تردید او در گام برداشــتن ورزش ایران از آماتور 
به حرفه ای در سال های بعد از انقاب نقشی کلیدی 
داشــته هرچند این انتقال با چالش های بســیاری 

روبرو شده و مسیر به درستی طی نشده است.
منبع: خبر آنلاین 

بنابر اعام مرکز آمار ترکیه، شــهروندان ایرانی 
در سال گذشــته میادی)۲۰۲۱( بیشترین تعداد 
خانه را در کشــور همسابه در مقایسه با سایر اتباع 
غیرترکیه خریده اند. بــه گزارش عصرایران به نقل 
از بی بی ســی، بر اســاس داده های این ســازمان، 
شهروندان ایرانی در مجموع طی سال گذشته ۱۰ 
هــزار و ۵۶ خانه در ترکیه خریده اند، که آنها را در 
رتبه اول خریداران غیربومی  ملک در این کشــور 

قرار داده است.
شهروندان عراق، روسیه، افغانستان و آلمان پس 
از ایران بیشترین خانه را در سال گذشته در ترکیه 
خریدند. گزارش آخرین ماه ســال گذشته میادی 
درباره فروش خانه در ترکیه هم ایرانی ها را در رتبه 

اول فهرست خریداران خارجی قرار داده بود.
در ماه دسامبر سال گذشته میادی، شهروندان 
ایرانی ۱۴۶۲ خانه در کشور همسایه خریده بودند.

حدود ســه ســال پیش دولت ترکیــه بعضی 

از قوانیــن مهاجرتــی را تغییر داد کــه در پی آن 
شرایط کسب شــهروندی این کشــور برای اتباع 
خارجی آســان تر شــد؛ این تصمیم با هدف جذب 
ســرمایه گذاری خارجی و پــس از افت ارزش پول 
ملی ترکیه صورت گرفت. پیش از تغییر این قوانین 
متقاضیان کسب شهروندی ترکیه باید خانه هایی به 
ارزش حداقل یک میلیــون دلار می خریدند که بر 
اســاس قوانین جدید این رقم به یک چهارم یعنی 
۲۵۰ هــزار دلار کاهش پیدا کرد. اجرای این طرح 

به استقبال گسترده شهروندان ایرانی منجر شد.
حــدود دو مــاه پیش البــرز حســینی، عضو 
کمیسیون عمران مجلس شــورای اسامی  میزان 
سرمایه ای که شــهروندان ایرانی برای خرید ملک 
در کشور همســایه هزینه کرده اند را ۳۰۰ میلیون 

دلار اعام کرد.
نگرانی از خروج سرمایه از ایران در حالیست که 
بنظر می رســد کاهش ارزش لیر ترکیه در ماه های 

اخیر هم به انگیزه بیشــتر برای خــروج بعضی از 
سرمایه گذاران دامن زده است.

طی ســال گذشــته میادی لیر ترکیه بیش از 
نیمی  از ارزش خود را به دلیل سیاســت های مالی 
دولت این کشــور در کاهش نرخ ســود بانکی، از 

دست داد.
افزایش خرید خانه در ترکیه توسط شهروندان 
ایرانی در حالیســت که قیمت خانه در ایران طی 

سال های اخیر شاهد رشدی نجومی  بوده است.
تازه ترین گزارش بانک مرکزی ایران درباره بازار 
مســکن تهران نشان می دهد که در آذر ماه قیمت 
متوسط هر متر مربع خانه معامله شده در پایتخت 

به ۳۲ میلیون و ۵۹۰ هزار تومان رسیده است.
این رقم در مقایســه با آذر ماه پارسال )۱۳۹۹( 
بیش از ۲۱ درصد افزایش داشــته اســت و میزان 
افزایش قیمت نسبت به آبان ماه حدود ۸/۱ درصد 

بوده است.

سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس گفت: آن قدر 
تعــداد مصدومان تیم زیاد اســت کــه ذهنم یاری 
نمی کند اســم آن ها را بگویم. به گزارش ایسنا، تیم 
فوتبال پرســپولیس در جریان مرحله یک هشــتم 
نهایی جــام حذفی فوتبال ایران از ســاعت ۱۵:۳۰ 
روز دوشنبه در ورزشگاه فولادشهر اصفهان میهمان 
ذوب آهن اســت. یحیی گل محمدی، سرمربی تیم 
فوتبال پرســپولیس، در نشست خبری پیش از این 
دیدار اظهار کرد: جام حذفی باید در ۹۰ دقیقه تمرکز 
داشته باشد و حق اشتباه تاثیرگذار ندارد. ذوب آهن 
تیم خوب و جوانی اســت و تاکتیک خوبی در حمله 

دارد. نمی دانــم شــرایط زمین چطور اســت اما در 
تلویزیون دیدم شــرایط خوبی ندارد. هدف ما صعود 
است و ذوب آهن با انگیزه برابر ما حاضر خواهد شد. 
امیدوارم بــازی خوبی انجام بدهیم. او درباره این که 
آیا تیمش تمرین پنالتی داشته است یا خیر؟ گفت: 
قطعا در جام حذفی این اتفاقات وجود دارد و ممکن 
اســت بازی به تساوی کشیده شــود و سعی کردیم 
تمرین پنالتی داشــته باشیم. البته فشردگی بازی ها 
زیاد است و ممکن است از نظر جسمانی دو تیم شاید 
شرایط خوبی نداشته باشند. بازی فردا می تواند از نظر 
تاکتیکی و تعویض مهم باشــد چون نفرات تعویضی 

می توانند تاثیرگذار باشند. گل محمدی درباره وضعیت 
مصدومان تیمش هم گفت: ما پنج شــش مصدوم 
داریم و آن قدر تعدادشــان زیاد است که ذهنم یاری 
نمی کند اسم آن ها را بیاورم. وضعیت تاجیکستانی ها 
مشخص نیست. امیدوارم فردا جوابی به ما بدهند که 

آیا از تاجیکستانی ها می توانیم استفاده کنیم یا خیر.
وی هم چنیــن درباره عملکرد مهــدی تارتار در 
ذوب آهن هم گفت: مهدی تارتار مربی زحمت کشی 
دارد و هرجایی بوده تاثیرگذار بوده است. او  احتیاج به 
زمان دارد تا ایده های خود را پیاده کند. او افتخارات 

زیادی کسب کرده است.

یادداشتسرمقاله

خبر

خداحافظی با مدیری که روزهای 
بزرگ والیبال را رقم زد

صفحه8

شانس »قهرمان« 
برای اسکار چقدر است؟

صفحه9

دوشنبه 27 دی 1400- 14 جمادی الثانی  1443 -  17 ژانویه  2022 - سال بیست ویکم - شماره  5631-  12 صفحه - 5000 تومان

بازخوانی خبرها و گمانه زنی ها درخصوص صدای مهیبی که در غرب 
کشور شنیده شد

صدای انفجار، مربوط به رعد و برق بود
صفحه7

صفحه9

صفحه4

صفحه11

توضیحات احسان جوانمرد، نویسنده فیلمنامه سریال جیران 

سکوتی که باید زودتر از اینها می شکست
گروه فرهنگی: دو روز پس از آنکه مهرداد غفارزاده، نویســنده ســریال »آهوی من مارال«، در گفتگو با 
خبرگزاری پانا، بار دیگر ادعای خود مبنی بر شــباهت طرح خود با طرح سریال جیران را تکرار کرد، احسان 
جوانمرد، نویســنده فیلمنامه جیران با انتشار متنی که نخســتین بار در صفحه اینستاگرام خود منتشر کرد 
و ســپس در اختیار مردم ســالاری آناین قرار گرفت، به تمام حواشی موجود پاسخ داد و اعام کرد »جیران 
با داشــتن مستنداتی محکم مربوط به ســال ۱۳۹۳ در هر دعوا و محکمه ای دست کم سه سال بر همه  آثار 
ناصرالدین شــاهی که در این سال ها اسمشان را شــنیده اید حق تقدم دارد.« جوانمرد که به خاطر فیلمنامه 

مجموعه تلویزیونی بانوی عمارت، برنده تندیس حافظ بهترین فیلمنامه در...

موضوع رقابت هیاری کلینتون وزیر خارجه اسبق آمریکا در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ در حالی مطرح 
می شود که برخی کارشناسان سیاسی در آمریکا می گویند دموکرات ها باید چهره جوان و جدیدی را برای معرفی 
به عنوان نامزد این حزب در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ معرفی کنند. به گزارش ایرنا، خبرگزاری اسپوتنیک 
نوشــت: دو تن از افراد نزدیک به دموکرات ها، داگاس ای شوئن نظرسنج و اندرو استین سیاستمدار دموکرات و 

عضو شورای شهر نیویورک در...

چشم واشنگتن به انتخابات 2024 دوخته شده است

نیاز دموکرات ها به تغییر چهره

معاون وزیر کشور و رئیس سازمان امور اجتماعی اعلام کرد

نرخ شیوع مصرف »الکل« در کشور 

صفحه3

صفحه2

علی ابراهیمی * 

امروز چانه زنی های وین از سرگرفته می شود

مرحله سخت مذاکرات احیای برجام

آیا مجلس و دولت توان تصویب و اجرای تصمیمی که گرفتند، دارند

حذف ارز 4200 تومانی؛ دهشت زا یا نویدبخش؟


